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افشاگریقطرازدلایلشکستمذاکراتآتشبس
زنگ خطر در رفح  به صدا در آمد

 مشاور نخست وزیر قطر در یک گفت وگوی بی سابقه با روزنامه »هاآرتض« گفت که اسرائیل 
و حماس، به اندازه کافی به دستیابی به توافق آتش بس و آزادی اسرا پایبند نیستند.به نوشته 
میدلیست نیوز، ماجد الانصاری، مشاور نخست وزیر قطر در مصاحبه با این روزنامه که نخستین 
مصاحبه با یکی از رسانه های اسرائیلی به شمار می رود، درباره ناامیدی قطر از رفتار حماس و 
اسرائیل و مخالفت با ارزیابی فرصت های پیشرفت مذاکرات سخن گفت.الانصاری توضیح داد 
که اکنون دو طرف در محل توقف مذاکرات قرار دارند و هر کدام به مواضع خود پایبند هستند، 
بنابراین، رسیدن به هر نتیجه گیری یا پیش بینی سخت است.سخنگوی وزارت امور خارجه قطر 
افزود که در توافق نخســت که پس از 7 روز فروپاشید، انتظار داشتیم انعطاف پذیری، جدیت 
و پایبندی بیش تری از هر دو طرف ببینیم.او توضیح داد که اگر ببینیم مذاکرات به تلاشــی 
ناامیدکننده تبدیل شده، به ارزیابی مجدد موضع خود نیاز داریم و خواهیم دید چگونه می توانیم 
مفید باشیم چرا که صراحتا نمی خواهیم به عنوان عاملی برای طولانی شدن این درگیری باشیم.

الانصاری نگرانی فزاینده خود از احتمال آسیب به اسرای اسرائیلی و کشته شدن شمار زیادی 
از غیرنظامیان با حمله اسرائیل به رفح را بیان کرد و گفت که هر تشدید تنش، زندگی اسرا را 
به خطر می اندازد و مرگ غیرنظامیان بیشتر در غزه را به دنبال خواهد داشت.وی درباره روابط 
حماس با قطر گفت که روابط دوحه با حماس به خواست قطر نبود بلکه امریکا این را در سال 
2006 از قطر خواست و آن زمان واضح بود هیچ کشوری به غیر از قطر نمی تواند در این زمینه 
نقش آفرینی کند.مشــاور نخست وزیر قطر در پاسخ به ســؤالی درباره ارزیابی دوحه از حمله 
حماس به اسرائیل در 7 اکتبر و اینکه آیا حماس را سازمانی تروریستی می داند یا خیر گفت که 
قطر هر حمله به غیرنظامیان به هر شکلی را چه به اسرائیلی ها یا فلسطینیان محکوم می کند. 
او افزود که قطر این حملات و کشتن غیرنظامیان را محکوم می کند همانگونه که اکنون کشتن 

غیرنظامیان فلسطینی در جنگ را محکوم می کند.
هیئتحماسعازمقاهرهمیشود؛توافقدرراهاست؟

در همین حال یک مقام حماس که نخواست نامش فاش شود به خبرگزاری رویترز گفت که 
هیئتی دوشنبه )امروز( برای گفت وگوهای آتش بس غزه از قاهره بازدید خواهد کرد. این مقام 
گفت که هیئت در مورد آتش بس پیشنهادی میانجیگران و پاسخ اسرائیل بحث خواهد کرد.

روز شنبه، خلیل الحیا، یکی از مقامات ارشد حماس گفت که این گروه در حال بررسی پیشنهاد 
اسرائیل است اما جزئیاتی ارائه نکرد. او افزود که پیشنهاد آتش بس اسرائیل در پاسخ به پیشنهاد 
دو هفته پیش حماس بود.پیش از این، باراک راوید، خبرنگار آکسیوس ادعا کرده بود پیشنهاد 
جدید اسرائیل برای معامله احتمالی اسرا با حماس شامل تمایل به بحث در مورد »بازگرداندن 
آرامش پایدار« در غزه پس از آزادی اولیه اسرا به دلایل بشر دوستانه است.این اولین بار از زمان 
حمله 7 اکتبر به اسرائیل توســط حماس است که رهبران اسرائیل پیشنهاد می کنند آماده 
گفت وگو درباره پایان جنگ در غزه به عنوان بخشی از معامله اسرا هستند.پایان دادن به جنگ 
در طرح های حماس در جریان مذاکرات قرارداد آزادی اسرا در ماه های اخیر نقش اساسی داشته 
اســت.هیئتی از مقامات اطلاعاتی مصر روز جمعه وارد اسرائیل شد و با نمایندگان شین بت، 
نیروهای دفاعی اسرائیل و موساد درباره معامله اسرا و عملیات نظامی احتمالی اسرائیل در رفح 
گفت وگو کرد.به گفته مقامات اسرائیلی، در پایان گفت وگوهای تیم مذاکره کننده اسرائیل و 
مقامات اطلاعاتی مصر، مصری ها پیشنهاد جدیدی را به حماس ارسال کردند که شامل تمایل 

اسرائیل برای دادن امتیازات مهم بیشتر بود.
فقطایالاتمتحدهمیتواندازوقوعفاجعهدررفحجلوگیریکند

در میانه بحث ها درباره مذاکره و تهدید گسترش جنگ، محمود عباس معتقد است فقط ایالات 
متحده می تواند از افزایش جنگ و کشــتار جلوگیری کند. محمود عباس، رئیس تشکیلات 
خودگردان فلسطینی از واشنگتن خواسته تا از نفوذ خود برای جلوگیری از تهاجم اسرائیل به 

شهر رفح در جنوب نوار غزه که وی تبعات آن را »فاجعه بار« خواند، استفاده کند.
رئیس تشکیلات خودگردان فلسطینی که روز یکشنبه در نشست ویژه مجمع جهانی اقتصاد 
در عربستان سخن می گفت در این خصوص تصریح کرد: »ما از ایالات متحده می خواهیم که 
از اسرائیل بخواهد عملیات رفح را متوقف کند.«این اظهارات در حالی بیان می شود که »آنتونی 
بلینکن«وزیر امور خارجه آمریکا قرار است در یک سفر منطقه ای دیگر به زودی راهی ریاض 
شود.بنا به اعلام وزارت امور خارجه آمریکا، بلینکن در این سفر »تلاش های جاری برای برقراری 
آتش بس در غزه که به آزادی گروگان ها منجر شود« را با طرف های گفت وگو مورد بررسی قرار 

خواهد داد و همچنین »بر اهمیت جلوگیری از گسترش منطقه ای جنگ تأکید خواهد کرد.«
یکاشتباهبزرگ

بسیاری از کشورهای غربی و نیز مقام های سازمان ملل بیم آن دارند که حمله بزرگ اسرائیل به 
شهر رفح، یک فاجعه بزرگ انسانی را در غزه رقم بزند. بنیامین نتانیاهو، در حالی پیش تر از قطعی 
بودن انجام این حمله خبر داد که بیش از یک میلیون آواره فلسطینی بدون دسترسی به آب 
یا برق در این شهر واقع در منتهی الیه جنوبی باریکه غزه یا اطراف آن پناه گرفته اند. به گزارش 
فرانس پرس، جو بایدن، رئیس جمهوری آمریکا که از تصمیم های تحریک آمیز بنیامین نتانیاهو 
به خشم آمده است، اواسط مارس گذشته از اسرائیل خواسته بود که »تیمی را به واشنگتن اعزام 
کند« تا از این طریق بتواند نخست وزیر اسرائیل را به توقف یک عملیات نظامی در رفح متقاعد 
کند. جو بایدن با تاکید مجدد بر »ضرورت برقراری فوری آتش بس در چارچوب توافقی برای 
آزادی گروگان ها« به منظور فراهم شدن زمینه بازگشت گروگان ها به خانه و همچنین ارسال 
کمک های بیشتر برای غیرنظامیان در غزه، گفته بود: »من از نخست وزیر خواستم که تیمی را به 
واشنگتن اعزام کند تا راه حل هایی برای هدف قرار دادن حماس بدون انجام یک عملیات زمینی 
گسترده در رفح مورد بحث قرار گیرد.« ایالات متحده معتقد است که حمله به رفح »یک اشتباه 
بزرگ« خواهد بود. جیک سالیوان، مشاور امنیت ملی ایالات متحده، ضمن تاکید بر این موضوع 
گفته است که انجام چنین عملیاتی »منجر به افزایش تلفات غیرنظامیان، وخیم تر شدن وضعیت 

انسانی، تشدید هرج و مرج در غزه و انزوای بیشتر اسرائیل در صحنه بین المللی خواهد شد.«

افشایاسنادجدیدازسویرویترز؛
روابط آمریکا و اسرائیل تغییر می کند؟

بر اساس یک یادداشت داخلی وزارت امور خارجه که توسط رویترز بررسی شده است، برخی از 
مقامات ارشد ایالات متحده به »آنتونی بلینکن« وزیر امور خارجه اعلام کرده اند که تضمین های 
اســرائیل در مورد استفاده از تســلیحات ارائه شده توســط ایالات متحده مطابق با قوانین 
بشردوستانه بین المللی را »موثق یا قابل اعتماد« نمی دانند.بر اساس یک یادداشت امنیت ملی 
که توسط جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا در فوریه صادر شد، بلینکن باید تا 8 می به کنگره 
گزارش دهد که آیا تضمین های معتبر اسرائیل را مبنی بر اینکه استفاده از تسلیحات آمریکایی 
ناقض قوانین ایالات متحده یا بین المللی نیست تایید می کند یا نه.تا 24 مارس، حداقل هفت 
دفتر وزارت امور خارجه تحقیقات خود را برای بلینکن ارســال کرده بودند. بخش هایی از این 
یادداشت که قبلاً گزارش نشده و طبقه بندی شده بود.مطالب ارسالی، گسترده ترین تصویر تا 
به امروز را از اختلافات داخل وزارت امور خارجه در مورد اینکه آیا اسرائیل ممکن است قوانین 
بشردوستانه بین المللی در غزه را نقض کند ارائه می دهد.ارائه مشترک از چهار دفتر دموکراسی 
حقوق بشر و کار، جمعیت، پناهندگان و مهاجرت، عدالت کیفری جهانی و امور سازمان های 
بین المللی، »نگرانی جدی در مورد عدم رعایت« قوانین بین المللی بشردوستانه در مورد جنگ 
غزه ایجاد کرد.در ارزیابی این چهار دفتر آمده اســت که تضمین های اسرائیل »نه معتبر و نه 
قابل اعتماد« اســت. این سازمان به هشت نمونه از اقدامات نظامی اسرائیل اشاره کرده که به 
گفته مقامات، »سوالات جدی« را در مورد نقض احتمالی قوانین بین المللی بشردوستانه ایجاد 
می کند.این موارد شــامل »حمله مکرر به مراکز حفاظت شده و زیرساخت های غیرنظامی«، 
»سطوح بالای غیر وجدانی آسیب غیرنظامیان«، »اقدام اندک برای بررسی تخلفات یا محاکمه 
کسانی که مسئول صدمات قابل توجه غیرنظامیان هستند« و »کشتن کارگران و خبرنگاران به 
میزان بی سابقه « است.ارزیابی این چهار دفتر همچنین به 11 مورد از اقدامات نظامی اسرائیل 
اشاره کرد که مقامات گفتند »خودسرانه کمک های بشردوستانه را محدود می کند.«گزارشی 
دیگر در یادداشــت بررسی شده توسط رویترز، از ســوی دفتر امور سیاسی و نظامی، که به 
کمک های نظامی و انتقال تسلیحات ایالات متحده می پردازد، به بلینکن هشدار داده است که 
تعلیق تسلیحات ایالات متحده توانایی اسرائیل را برای مقابله با تهدیدات بالقوه خارج از حریم 
هوایی خود محدود می کند و از واشنگتن خواسته است »همه فروش های جاری و آتی به دیگر 
کشورهای منطقه« را مورد بازبینی مجدد قرار دهد. متیو میلر، سخنگوی وزارت خارجه آمریکا 
گفت که این وزراتخانه در مورد اسناد فاش شده اظهار نظری نمی کند. میلر گفت: »در مورد 
مســائل پیچیده، وزیر اغلب طیف متنوعی از دیدگاه ها را از داخل وزارت می شنود و همه آن 

دیدگاه ها را در نظر می گیرد.

چشم انداز

همدلی|آفاقفقیهی: تصاویر روشــنی از 
وضعیــت اقتصادی مردم پیــش روی دولت 
است؛ ســکانس هایی درام از یک فیلم بلند 
که ســاخت آن در ذهن مردم حدودا ســه 
سال به طول انجامیده. افزایش فقرا و کاهش 
اثرگذاری هــای سیاســی و اقتصادی طبقه 
متوسط که دماســنج حکمرانی مطلوب یا 
نامطلوب هســتند، در چند ســال گذشته 
ادامــه ای بوده بر مشــکلات بزرگ یک دهه 
گذشته. اما دولت آمارهای رو به بهبود منتشر 
می کند، ارقامی که روی ســفره های مردم، 
تنگناهای بیشتر اما در تریبون دولت »همه 
چیز رو به بهبود است« را نشان می دهد. با این 
وجود در یکسال پایانی دولت سیزدهم گویا 
دریافت های  می خواهد  اطلاع رسانی  شورای 
دولتی از شرایط اقتصادی و اجتماعی جامعه 
را در سریال ها و فیلم های سفارشی به تصویر 
بکشد. بی شک این روایت »سپهر خلجی« از 
تلاش های دولــت باید مرتبط با جمع بندی 
سال آخر باشد، گرچه او اینگونه اظهار کرده: 
»از سال گذشته کار های خوبی را شروع کرده 
ایم، ولی ورود به حوزه نمایشی مقداری زمانبر 
است.«او گفته از زمستان سال قبل اقدامات 
مفصلی را شروع کردیم و همه ظرفیت های 
دولت، خدمات و کار هایی که در وزارتخانه های 
مختلف انجام می شــود احصــا و تبدیل به 
ســوژه های متعدد شد و همکاری دستگاه را 
برخی از مجموعه هایی که امکان تولید فیلم و 

سریال دارند شروع کردیم. 
خلجی با بیان اینکه علاوه بر صدا و ســیما 
مجموعه های دیگری نیــز امکان تولید آثار 
نمایشــی را دارند، تصریح کــرد: »همه این 
ظرفیت هــا را به خدمت گرفتیم و امیدواریم 
بــه مرور که بــه نتیجه می رســند و تدابیر 
پیش بینی شــده برای دســتگاه ها منتج به 
محصول می شــود، شــاهد پخش آن ها از 
شبکه های مختلف باشیم.« شاید بنا را باید 
بر آغاز تبلیغات زودهنگام دولت گذاشت، چرا 
که احتمالا افکارسنجی های درون دولت نشان 
داده نظر مردم از عملکرد اقتصادی و فرهنگی 
چندان رضایت بخش نیست. اعلام این خبر 
که صدا و سیما وارد گود خواهد شد، در کنار 
اینکه مجموعه های دیگری هم امکان تولید 
فیلم های تبلیغاتی را دارند بیانگر ورود تمام قد 
این شورا به عرصه رقابت های سیاسی است 
که بایــد از دریچه اقتصاد برای مردم تبیین 
شود. اما تصاویری که مردم بعد از سال 1401 
در ذهن دارند کار دولت را در این باره بســیار 

دشوار خواهد کرد. 
عقلمعاشمردم

بعد از سال 1401 و اقدام شتابزده دولت برای 

جراحی اقتصادی که به حذف ارز ترجیحی 
ختم شــد، انتقادها از دولت ســیزدهم در 
زمینه تورم و مشکلات تولید همچنان ادامه 
دارد. اشــاره مســتمر نمایندگان مجلس به 
مشکلات معیشتی که بعد از سال 1401 به 
یک امر معمول در مجلس بدل شده، نشان 
می دهد دمای اعتراضات مردمی در شــهرها 
و شهرستان ها بالاست و نمایندگان مجلس 
تحت فشار مردم قرار دارند. این درحالی است 
که شعارهای دولت بر زمین مانده و حوزه های 
معیشتی و مســکن تبدیل به گرفتاری های 
بزرگی برای مردم شــده است. افزایش چند 
برابری قیمت مسکن و اجاره بها در حالی که 
دولت وعده ساخت چهارمیلیون مسکن در 
ایــن دوره را داده بــود و تورم ماندگار حدود 
40 درصد که توالی و استمرار فشار چندین 
ساله بر سفره کم درآمدها را عیان می کند حالا 
قرار است با تهیه فیلم و سریال از طرف دولت 
تبدیل به تعریف و تمجید از اقدامات شــود. 
اقداماتی که حتی به زعم برخی نمایندگان با 

شعارها و وعده های آنها همخوانی ندارد. 
دیروز نماینده چابهار قبل از ساخت سریال ها 
و فیلم های تبلیغاتی دولت تصویر روشنی از 
وضعیت فقر مردم ارائه داد و خطاب به رئیس 
جمهور با بیان اینکه حتما صحنه تلخ از دست 
دادن خشت خشت آلونک پیرزن دشتیاری 
را دیده اید، یادآور شــد: »حضور شما در بین 
مردم سیل زده قطعا موجب تسلی خاطر شد 
اما صرف آمدن مســئولان و گرفتن عکس 

یادگاری و احیانا ریختن قطره ای اشک دردی 
از مردم دوا نمی کند، بلکه باید سازمان برنامه 
و بودجه مکلف شــود تا ردیف های مستقل 
اعتباری برای جبران خســارات ســیل در 
نظر گیرد. اگر معــادل ریالی اختلاس چای 
دبش صرف زیرســاخت های نحیف استان 
سیستان و بلوچستان می شد، دیگر چیزی 

نمی خواستیم.«
سعیدی در خطاب دیگری به رئیس جمهور 
بیان داشــت: »بــه خاطر داریــد که گفته 
بودید خوب شــد ما رئیس جمهور نشدیم 
که دلار ۵ هزار تومان بشــود. اکنون به جای 
آمارهای عجیب اقتصادی که هیچ سنخیتی 
با ســفره های محقر مردم نــدارد، فکری به 
حال ارز 67هزارتومانی و گرانی کمرشــکن 
اینترنت، گوشــت و دارو کنید.«سعیدی در 
ادامه خطاب به پدران غرب ســتیز مسئول و 
فرزنــدان غرب گدای آنها گفت: »اگر غرب تا 
این حد بد اســت، دلیل ولع سیری ناپذیری 
فرزندانتان برای زندگی در غرب چیســت؟ 
ملت ایران تبعات سنگین تحریم را در سفره 
های خود تحمل کند و فرزندان شما مشغول 
خوش گذرانی در خیابان های لندن، نیویورک 
و تورنتو باشند؟ بی شرمی تا چه حد؟«نماینده 
مردم چابهار با انتقاد از عدم مدیریت صحیح 
منابع آبی در اســتان سیستان و بلوچستان، 
گفت: »اگر معادل ریالی اختلاس چای دبش 
صرف زیرساخت های نحیف استان سیستان 
و بلوچســتان می شــد، دیگر چیزی نمی 

خواستیم.«
نقدهایپردامنهوحاشیههایدولت

این ها تک گویی های انتقــادی یک نماینده 
از منطقه محروم ایران نیســت، بلکه صدای 
پردامنه نمایندگانی است که از نبود اراده ای 
برای بهبود شــرایط می گویند. در حالی که 
دولت بعد از ســال 1401 نشــان داد بیش 
از توجــه به معیشــت مــردم پیگیری های 
فرهنگی را در دستور کار دارد. طرح صیانت، 
تشویق های غیرمبنایی بدون بسترسازی های 
اقتصــادی و اجتماعی برای فرزنــدآوری و 
تمرکز و اصرار بر ایجاد فضای ســختگیرانه 
در موضوع حجــاب از جملــه کارکردهای 
مهم دولت ســیزدهم است که ساخت فیلم 
و ســریال از آنها شــاید مقدور نباشد، اما در 
ذهن مردم تبدیل به تصویر بارزی شــده از 
جهت گیری های سیاسی جریان خاص.  بیگی 
عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها 
در گفت و گویی با منیبان گفته: »دولت باید 
امکان زیست و معیشــت بهتر را برای مردم 
فراهم کند اما به گواه آمار و ارقام، روز به روز 
وضع بدتر و ســفره های خانواده ها کوچک تر 
شده است. وقتی دست یافتن به مسکن برای 
اکثریت مردم رویا شــده و باید 7۵ سال کار 
کنند تا بتوانند خانه دار شوند، طبیعتاً تشکیل 
خانواده و یا تحکیم خانواده به خطر می افتد و 
به واسطه آن، شاهد بروز چالش های مختلف 
اجتماعی شده ایم. از سفارشات دین ما است 
که اگر نتوانیــد زندگی مردم را تامین کنید 

دین از دری خارج و بیماری از پنجره ای وارد 
می شود.«

عملکردمجلسبهترازدولتنیست
در همین حال بعد از یکدست سازی سیاسی 
نمایندگان مجلس هم عملکرد بهتری را به 
نمایش نگذاشته اند و نقدهای آنها نیز در باور 
بسیاری از مردم تصویرسازی برای انداختن 
مشــکلات به گردن دولت است. نمونه آن را 
باید در آخرین تلاش هــای مجلس یازدهم 
دید که به جای رســیدگی به افزایش قیمت 
مسکن و کالاهای اساسی در یکسال گذشته 
به موضوع حجاب و صیانت از فضای مجازی 
پرداخته است. دیروزعضو کمیسیون شوراها و 
امور داخلی مجلس گفت: زمزمه هایی شنیده 
می شــود مبنی بر این که برخــی در تلاش 
هســتند هفته آخر مجلس طرح صیانت که 
از دستور کار خارج شــده بود، مجددا مورد 
بررسی قرار گیرد .»جلال رشیدی کوچی« در 
گفت وگو با ایلنا، درباره بررسی طرح صیانت در 
مجلس یازدهم گفت: امیدوارم چنین اتفاقی 
رخ ندهد، زیرا سر منافع مردم معامله کردن 
با جریانی خاص قطعا به ضرر آن اشــخاص 
خواهد بود.رشیدی کوچی در مورد اینکه آیا 
طرح دوباره این مساله امنیت روانی مردم را 
تحت الشعاع قرار نمی دهد، گفته: امنیت روانی 
مردم که خیلی وقت است تحت الشعاع قرار 
گرفته است، من در صحن مجلس گفتم تکرار 
مسیرهای غلط گذشــته نتایجش هم غلط 

است، منتها قدری شدیدتر و پرهزینه تر.
و بودجههایفرهنگی از یکسکانس

سفرههایخالی
اما گوش ها بدهکار نقدها نیست و جریان های 
خاص در دولت و مجلس به جای رسیدگی 
بــه اوضاع معیشــتی مــردم روی عملیات 
فرهنگی با شعار انقلابی گری تمرکز کرده اند. 
این اصرار جریان خاص کــه در دولت نفوذ 
زیادی هم دارد، حتی مورد انتقاد طیف های 
مذهبی و نزدیک هم قرار گرفته است. دیروز 
»محمدحسین پویانفر« از بودجه های عجیب 
و ناکارآمدی نهاد هــای فرهنگی در موضوع 
حجــاب و کم کاری فرهنگی وزارت ارشــاد، 

سازمان تبلیغات و صداوسیما انتقاد کرد.
این مداح  با انتشار توییتی در شبکه ایکس 
بخشی از سریال های ساخته نشده را به تصویر 
کشید و نوشت: »یک سکانس تاثیرگذار در 
یک ســال اخیر در حــوزه  حجاب  و عفاف 
منتشــر کنید. می شود دان نپاشید و منتظر 
محصــول بود؟! این بودجه ها چه می شــود! 
الله و اعلم دوســتان دلســوز و نگران، اصل 
مطالبه اینجاســت! حواس مارا از نتیجه کم 

کاری هایشان پرت می کنند؟!«

دولتمیگویدازخدماتخودفیلموسریالتولیدمیکند

تصاویر گویاست؛ »سریال« لازم نیست!
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همدلی|»نوری قزلجه«رئیس فراکسیون مستقلین مجلس یازدهم می گوید: 
یکی از این موارد که از بیرون پارلمان به نمایندگان سفارش شد طرح شفافیت 
بود که وقت مجلس را گرفت و در پایان هم به آن شفافیت مد نظر نرسید، بلکه 
در حد رفع تکلیفی پیش رفت که بسیار حاشیه داشت و بسیار وقت مجلس 
را گرفت و یا در بحث لایحه حجاب که ۹ ماده را قوه قضاییه به عنوان لایحه 
فرستاده بود، بعد 70 و چند ماده شد، که مشخص شد آن موارد هم سفارشات 

بیرونی بود که می آمد.
اصلاحقانونانتخاباتسفارشیازبیرونبود

قزلجه همچنین در بخشی از گفت و گوی خود با خبرآنلاین به این نکته اشاره 
می کند که برخی طرح ها و لوایح با اراده ای بیرون از مجلس شــکل می گیرد 
و می افزاید: در حال حاضر فرصت نیســت وگرنه می توانستم به آن طرح ها و 
لوایحی که مجلس یازدهم از بیرون ســفارش گرفته، بپردازم. در مورد اصلاح 
بعضی از قوانین نیز وضعیت بــه همین ترتیب بود کما اینکه در مورد قانون 
انتخابات ریاســت جمهوری بود که خوشبختانه کنار گذاشته شد و یا بحث 
انتخابات شــوراها که آن هم خوشبختانه کنار گذاشــته شد و با اصلاح آنها 
مخالفت کردیم، همگی سفارشی بودند. بحث دیگر انتخابات مجلس بود که 
بخشی از آنها تصویب شد و در عمل هم یکسری مشکلات را ایجاد کرد و لازم 
اســت اصلاح شود. اینها نمونه ای از اقدامات مجلس یازدهم بود که متأسفانه 
سفارشی بودند و مشکل ایجاد کردند. به همین دلیل گفتم که نگرانی و ترس 
این را داریم که بگوییم با بیرون کار خواهیم کرد. البته حتماً مشورت خواهیم 
گرفت و نظرات و پیشنهادات را می شنویم ولی آن اختیاری که اصل 8۵ قانون 

اساسی به نمایندگان داده را به کسی نمی دهیم.
موافقانطرحصیانتحاضرنشدندبامنمناظرهکنند

قزلجه می گوید: باید به این نکته اشــاره کنم که در آن مباحث مذکور وقتی 
می گویم موضوع بیرون از مجلس بود، شاهد دارم. چنانچه به خاطر دارم صدا و 
سیما از بنده به عنوان مخالف طرح صیانت دعوت کرد اما هیچ موافقی حاضر 

نبود بیاید صحبت کند، چراکه در جریان نبودند که صحبت کنند. در همین 
شرایط گفتم که طرح صیانت از بیرون سفارشی است که کم کم به این طرف 
و آن طرف درز کرد، به صدا و سیما آمدند، نشستند و گفتند این را ما نوشته 
بودیم، منظورمان این بود، مشخص شد که آن را افراد غیر نماینده و خارج از 
مجلس، طرح صیانت را طراحی کرده بودند. کمک گرفتن با اینکه طرحی را 
طراحی کنند و بگویند این را بگیر تصویب بکن، فرق می کند. بنابراین برای ارائه 
طرح باید نماینده اراده اولیه و تصمیم گیر باشــد اما در جهت پخته تر شدن و 
دقیق تر شدن آن تصمیم می تواند از همه کمک بگیرد و هیچ اشکالی هم ندارد.

90نمایندهمستقلدرترکیبمجلسدوازدهم
قزلجــه در بخش دیگری از این گفت و گو درباره ترکیب کلی مجلس آینده 
اینگونه اظهارنظر می کند: تعداد نمایندگان مستقل، گرایش های اعتدالی و بعضاً 
هم اصلاح طلبی در مجلس دوازدهم حدود دو برابر مجلس یازدهم هســتند، 
یعنی حدود 80 تا ۹0 نفر هســتند، البته انتخابات دور دوم مجلس دوازدهم 
را پیش رو داریم و نمی شــود به عدد دقیق اشــاره کرد.وی در خصوص اینکه 
قالیباف و متکی بر مستقلین مجلس دوازدهم برای رای آوری ریاست مجلس 
سرمایه گذاری کرده اند هم معتقد است: طبیعتاً تماس ها وجود دارد، چراکه ما 
همکارانی هستیم که در صحنه سیاسی کشور فعالیت می کنیم، ارتباطاتی داریم 
اما از طرف افراد مذکور هنوز موضوع درخواست برای کمک به ریاست باز نشده 
اما با توجه به ترکیب تعداد اعضای فراکسیون های سیاسی مجلس، فراکسیون 
مســتقلین از تاثیرگذارترین آنها خواهد بود، مخصوصاً که این فراکسیون از 
انسجام درونی برخوردار اســت، طبیعتاً اثرگذاری بیشتر خواهد داشت و در 
مقایسه با فراکسیون های مقابل بیشتر مورد اعتماد خواهد بود.البته با عنوان 
مستقلین جلسه ای تکمیلی که بتوانیم نام فراکسیون را انتخاب کنیم، برگزار 
نکردیم. اگر لفظ مســتقلین را استفاده می کنیم به این دلیل است که اغلب 
منتخبین تحت عنوان مستقل در انتخابات مجلس دوازدهم شرکت کردند.او 
درباره گمانه ها و روایت ها در راهروی مجلس درباره حضور برخی نمایندگان با 

گرایش تندتر برای نشستن بر کرسی ریاست می گوید: گاهی بعضی از اسامی را 
می شنویم. برای مثال نام آقایان رسایی، متکی، قالیباف و ذوالنوری را به عنوان 
داوطلبین ریاست مجلس شنیدم، البته اوایل بحث آقاتهرانی هم در محافل، هم 
در مجلس و چه در بیرون از مجلس برای ریاست مطرح بود، نکته قابل توجه 
این است که نام این افراد برای ریاست مجلس را نه صرفاً از طرف خودشان بلکه 

بعضی افراد این اسامی را مطرح می کردند.
در فراکسیون مستقلین هم هنوز بر روی این قضیه بحث نکردیم اما معرفی 

کاندیدا برای ریاست کاندیدا توسط فراکسیون منتفی نیست.
شایدمستقلینازریاستفردیبهجزقالیبافحمایتکنند

قزلجه درباره اینکه آیا ممکن است مستقلین از کسی جز قالباف حمایت ککند 
نیز اینگونه اظهار می کند که به نظرم هنوز بسیار زود است که در مورد ریاست 
مجلس اظهارنظر کنیم چراکه ابتدا باید آرایش دقیق فراکسیون های سیاسی 
مشخص شود و بعد از آن تصمیم گرفت. البته ما هم در فراکسیون مستقلین 
جلســاتی داشــتیم اما هنوز به صورت مصداقی وارد موضوع ریاست مجلس 
نشــده ایم. لذا داوطلبین باید بیشتر خودشان را مطرح کنند و مواضع شان را 
مشخص کنند، بعد فراکسیون برای حمایت از دواطلبین تصمیم گیری کند.این 
احتمال وجود دارد از کســی به غیر از قالیباف حمایت شود. باید با داوطلبین 
صحبت کنیم و آنها برنامه ها و دیدگاه های خود را مطرح کنند. لذا احتمال همه 
ادامهدرصفحه5 اتفاقات وجود دارد. 

روایت»نوریقزلجه«ازنیروی»فرامجلسی«کهزمانوانرژینمایندگانراگرفت

کفه سنگین طرح ها و لوایح سفارشی

همدلی|»محمد مهاجری« فعال سیاسی اصولگرا در کانال 
تلگرامی خود نوشت: »به عنوان یک علاقه مند به روحانیت و 
معتقد به حفظ شان و جایگاه آن و مهمتر بازگشت مرجعیت 
ایــن طبقه برای مردم، انتظــار دارم موضوع آقای صدیقی 
اســتخوان لای زخم نماند. اگر رفتار او صحیح، قابل دفاع و 
بدون خدشه است، صراحتا اعلام و ابهامات جامعه برطرف 
شود. در غیراین صورت، توقع جامعه مبنی بر برخورد بدون 
تبعیض با ایشان عملی شــود.«در حالی که وزیران دولت 
ســیزدهم در محافل و مراسم سیاسی با »کاظم صدیقی« 
دیده بوسی می کنند و قوه قضاییه هم بر بازگشت زمین تکیه 
کــرده اما انتقادها به این موضوع ادامه دارد، انتقادهایی که 
اغلب بر این تحلیل استوار است که شان و جایگاه روحانیت 

در کشور نباید با مصامحه و چشم پوشی از عملکرد برخی 
خدشه دار شــود. حضور ضدیقی در تریبون نمازجمعه در 
حالی که بســیاری منتظر برخوردهای قضایی و جســت و 
جوی واقعیت امر بودند باعث شد برخی این رفتار را به منزله 
دهن کجی به مردم بدانند و برخی نیز خواســتار پیگیری 
دقیق آنچه باشــند که در ابتدا از آن به عنوان زمین خواری 
یاد شــده بود. محمد مهاجری در انتقاد به سکوت موجود 
در این باره نوشــته: »تصور می شد، عملیات “وعده صادق” 

علیه رژیم صهیونیستی و نیز آغاز مجدد فعالیت گشت ارشاد 
)با نام جدید طرح نور( بتواند اتفاق پیش آمده در یکی دوماه 
اخیــر در باره جناب آقای کاظم صدیقی را به محاق ببرد و 
به فراموش بسپارد. گواهی می دهم هر روز با افراد متعددی 
درخیابانها، فروشگاه ها، وسایل نقلیه به خصوص مترو مواجه 
می شــوم که در باره دو ســه موضوع اظهارنظر یا پرسش 
می کنند. این بدان معناست که قضیه از نگاه افکارعمومی 
نه تنها تمام نشده، بلکه، چون شفافیت کامل در آن صورت 

نگرفته، فضایی از بدبینی را حفظ کرده است.« او در بخش 
دیگری از نوشته خود عنوان کرده: »توجه به عبارت مشهور 
“حسنات الابرار، سیئات المقربین” اقتضا دارد که مواجهه با 
اشتباهات کوچک عناصری که تابلو نظام به شمار می روند، 
سخت باشد تا امید و اطمینان مردم افزایش یابد. متاسفانه 
حضور آقای صدیقی در نمازجمعه، سوءتفاهم های موجود 
را افزایش داد و بیم آن می رود این دمل چرکین سربســته 
بماند و بعد ها خدای ناکرده عواقبش دامنگیر همه روحانیت 
)که قطعا بسیاری از آن ها از آن دفاع نمی کنند( شود. آنچه 
نوشته شد صرفا گزارشی از حرف های شفاف مردم کوچه و 
بازار است. چشم بستن برواقعیت، واقعیت را از بین نمی برد 

بلکه دیر یا زود، روی تلخ خود را نشان می دهد.«

نقد»محمدمهاجری«برمسئله»کاظمصدیقی«:

نگذارید، استخوان لای زخم بماند


